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Исследование инструментов подмены оснований в экономическом дискурсе, которые все 

чаще  используется как информационное оружие между конкурирующими хозяйственными и 

социально-экономическими субъектами, представляется актуальным.  

Цель данной работы – выявить феноменологию инструментов подмены оснований в 

современном  экономическом дискурсе. 

Материал и методы. Материалом послужили работы Д. Халперн по типологии ложных 

доводов, результаты других исследований по проблемам современного дискурса и инструментов 

подмены оснований, публикации отечественных экономистов. Методической основой послужили 

методы эмпирического, сравнительного и статистического анализа, системный и 

институциональный подходы, а также другие общенаучные методы и принципы познания.  

Результаты и их обсуждение. Выявлены основные инструменты подмены оснований в 

современном экономическом дискурсе: метод аналогии, метод ложных идеалов, метод ложной 

дихотомии, метод спекуляции на обращении к гордости и тщеславию, метод подтасовки и / или 

сокрытие информации, метод порочного круга,  метод подмены целого его частью. Выявлены 

феноменологические основы экономического дискурса, которые накладывают на типологию 

ложных доводов Д. Халперн, широко используемую в современном обществоведении, 

определенные ограничения. Последние раскрываются на зарубежном и отечественном 

фактологическом материале. На примерах опубликованных книг, статей и материалах 

конференций показано построение ложной аргументации при помощи выделенных инструментов 

подмены оснований в экономическом дискурсе в Республике Беларусь. Показано, как выявленные 

инструменты подмены оснований различным образом комбинируются и дополняют друг друга в 

экономическом дискурсе. Раскрыты риски социальной и экономической безопасности страны, 

которые могут возникать как следствие экономического дискурса. 

Заключение. Инструменты подмены оснований в экономическом дискурсе не являются 

статичными, а напротив очень быстро эволюционируют. Названное обстоятельство требует 

дальнейшего системного исследования этого явления.  
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The study of the substitution of bases tools in the economic discourse, which is increasingly used as an 

information weapon between competing economic and social and economic actors, seems relevant. 

The purpose of this paper is to reveal the phenomenology of the tools of substitution of bases in 

contemporary economic discourse. 

Material and methods. The material was the work of D. Halpern on the typology of false arguments, 

findings of other studies on the issues of modern discourse and the tools of the substitution of bases, 

publications of Russian economists. The methoddological basis was the methods of empirical, 

comparative and statistical analysis, system and institutional approaches, as well as other general 

scientific methods and principles of cognition. 

Findings and their discussion. The main tools of substitution of bases in the contemporary economic 

discourse have been revealed: the method of analogy, the method of false ideals, the method of false 

dichotomy, the method of speculation on the appeal to pride and vanity, the method of fraud and / or 

concealment of information, the method of the vicious circle, the method of substituting the whole by part 

of it. Phenomenological foundations of economic discourse are identified that impose certain limitations 

on the typology of false arguments by D. Halpern, widely used in modern social science. The latter is 

disclosed on foreign and Russian factual material. The construction of argument using selected tools of 
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the substitution of bases in the economic discourse in the Republic of Belarus has been shown on the 

examples of published books, articles and conference materials.  It is shown how the identified tools of 

substituting of bases are combined in various ways and supplement each other in economic discourse. 

Risks of social and economic security of the country that can arise as a consequence of economic 

discourse are revealed. 

Conclusion. The tools of substituting of bases in economic discourse are not static, but on the 

contrary very quickly evolve. This circumstance requires a further systematic study of this phenomenon. 
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